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Måndagen den 15 Maj.

Kl. 11 f. m.

Justerades protokollet för den 8 i denna månad.

§ 2.

Föredrogs Lag-Utskottets memorial N:o 27, med förslag till sam- 
manjemkning af Kamrarnes skiljaktiga beslut vid behandling af Utskot
tets utlåtande N:o 23, i anledning af Kong! Maj:ts nådiga proposition till 
Riksdagen med förslag till förordning angående fattigvården.

Utsko tets förra hemställan: 
t

Herr Johan Bergström anhöll om ordet och yttrade: Då Första 
Kammaren redan bifallit Lag-Utskottets i detta memorial framställda för
slag till sainmanjemkning af Kamrarnes olika beslut angående lydelsen af 
1 § i den blifvande fattigvårdslagen, så hemställer jag att äfven Andra 
Kammaren behagade fatta samma beslut.

Efter detta anförande bifölls Utskottets hemställan.

Utskottets sednare hemställan:

Blef likaledes bifallen.

§ 3.
Föredrogos ånyo, men blefvo för andra gången bordlagda Stats

utskottets utlåtande N:o 88 samt Sammansatta Stats- och Bevillnings
utskottets betänkande N:o 3.

§ 4.
Föredrogs Bevillnings-Utskottets memorial N:o 13, till följd af er

hållen återremiss i en del af Utskottets betänkande N:o 8, i anledning af 
ännu oafgjorda motioner angående allmänna bevillningen. Enligt Utskottets 
hemställan i detta memorial, företogs nu till afgörande första punkten i



betänkandet N:o 8; och blef dervid af Kammaren bifallet hvad Utskottet 
i nämnda punkt föreslagit.
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§ 5.

Vid nu skedd föredragning af Bevillnings-Utskottets å bordet hvilande 
betänkande N:o 14, blef, på derom gjord begäran, detta ärende ånyo 
bordlagdt.

§ 6.

Föredrogs och bifölls Stats-Utskottets utlåtande N:o 84, i anledning 
af Herr L. J. Hiertas motion om beredande af minskning i kostnaden för 
utgifvandet af Riksdagens Revisorers berättelse.

§ 7.

Till afgörande förekom Stats-Utskottets utlåtande N:o 85, i anledning 
af väckt motion om förändrade föreskrifter rörande de tryckta riksdags- 
handlingarnes utdelning.

Angående föredragningssättet anförde:

Herr Jöns Rundbäck: Jag hemställer att, på det diskussionen
måtte kunna omfatta det hela, alla de särskilda punkterna måtte, såsom 
handlande om en och samma sak, på en gång föredragas.

Kammaren biföll detta förslag, och blefvo alltså alla de under Ut
skottets förra hemställan intagna moment i ett sammanhang föredragna.

Efter uppläsning af dessa moment yttrade:

Herr Jöns Rundbäck: Jag har, såsom af memorialet synes, an
tecknat mig som reservant mot Utskottets beslut, icke derföre att frågan 
som det gäller är af den vigt, att hon förtjenar att man derpå spiller 
många ord, utan just derföre att man velat göra denna obetydliga fråga 
till en vigtig sak; och jag ber att nu få framlägga skälen till min me
ning. Anledningen till motionen var att det för vederbörande myndigheter 
och inrättningar, hvilka nu hafva rätt att utan betalning erhålla riksdags
trycket, skulle vara så besvärligt att för detta ändamål till Riks- 
gälds-kontoret derå insända reqvisition. Motionären har derföre före
slagit att ifrågavarande handlingar skulle utan reqvisition till dem af- 
sändas. Besväret för vederbörande att en gång om året afskicka eu re
qvisition till Riksgälds-kontoret och qvittera densamma när den effektuerats 
är dock så obetydligt, att det ej förtjenar att tagas i betraktande, och 
för öfrigt är det ju endast deras rättighet, men ej skyldighet att reqvirera 
detta tryck. Ja, detta tyckes äfven Utskottet medgifva, men, säger Ut
skottet: “Det torde------- svårligen kunna anses fullt tjenligt att hand-
lingarnes öfversändande till vederbörande skall vara beroende deraf om
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den tjensteman, som skall dem emottaga, reqvirera!’ eller underlåter att 
reqvirera livad embetsverket bör erhålla. “ Utskottet har således, synes 
det, fruktat för att vederbörande tjensteman icke skola göra sin skyldighet 
och derföre ansett bäst att befria dem derifrån. Men om så skulle vara 
förhållandet, hoppas jag att cheferne för de ifrågavarande embetsverkena 
och inrättningarne åtminstone skola göra sin pligt, att se till att deras un
derlydande verkställa gifna befallningar. Reqvireras trycket ej, så visar 
detta således endast att vederbörande ej vilja hafva det, reqvireras det 
utan att qvitteras, så äro tjenstemännen i Riksgälds-kontoret urståndsatte 
att redovisa. Utskottet säger vidare, att reqvisitionerna numera, då riks- 
dagarne äro årliga, endast medföra onödig omgång och tidsutdrägt; men 
hela besväret inskränker sig till att uppsätta och afsända reqvisitionen 
till Riksgälds-kontoret, som då skickar hvad som begäres, och den pro
ceduren kan väl icke sägas vara vidlyftigare än som behöfves. Och hvad 
beträffar kostnaden, som enligt motionärens åsigt skulle vara en följd af 
reqvisitionerna, så kan jag verkligen icke förstå, hvad motionären härmed 
åsyftar. Afsändningen med posten sker ju utan afgift; och utgifterna för 
exemplarens tryckning blifva naturligtvis ej mindre, derföre att reqvisitio
nerna upphöra. Motionären yrkar slutligen, “att Utskottet måtte, efter 
frågans utredning, föreslå de vidare åtgärder och beslut, som för ända
målsenligt spridande af ifrågavarande handlingar kunna finnas af behofvet 
påkallade.“ Något förslag i den vägen har han således ej sjelf funnit 
lämpligt framställa; men för mig åtminstone skulle det, såsom ledamot af 
Utskottet, varit särdeles kärkommet — och jag tror att äfven Utskottets 
öfriga ledamöter ej skulle haft någonting deremot — om han i det af- 
seendet gifvit en aldrig så liten antydan om sina önskningar. Nu har 
han i stället kastat besväret på Utskottet; lian har, oaktadt den så kallade 
utredningen, som skulle förefinnas i motiveringen, ändå ansett att en bättre 
behöfdes, och derföre säger han till Utskottet: “Var god och utred den 
här frågan för mig.“ Inom afdelningen var det ej heller så lätt att ut
reda frågan. Vi måste vända oss till Riksgäldsfullmäktige och fingo från 
dem ett mycket vidlyftigt betänkande, i hvilket all förändring i det nu
varande utdelningssättet helt och hållet afstyrktes. Betänkandet har, som 
Herrarne finna, ej blifvit vidfogadt detta utlåtande, ett förhållande, hvarpå 
jag anser mig böra fästa uppmärksamheten.

För att än vidare visa, huru besynnerligt Utskottets förslag är, vill 
jag påpeka, hurusom Utskottet, sedan det i slutet af motiveringen yttrat 
att “det synes Utskottet ändamålsenligt, om de rörande dessa ämnen (den 
kostnadsfria utdelningen af riksdagshandlingarne) af Rikets Ständer och 
Riksdagen tid efter annan meddelade föreskrifter blifva sammanförda—“ 
och i punkten 3 föreslagit att åt Fullmäktige i Riksgälds-kontoret skall
öfverlemnas “att, med ledning af hittills gällande föreskrifter —----------
bestämma om användandet af den för ifrågavarande ändamål afsedda del 
af upplagan och dess utdelning” etc., så kommer Utskottet straxt derefter 
med eu hel mängd nya föreskrifter. Utskottet uppdrager således först åt 
Fullmäktige att handla i öfverensstämmelse med de nu gällande stad- 
gandena, men föreslår det oaktadt en massa nya. I punkten 2 förekom
mer, bland annat, att statsrevisorerne skola erhålla hvardera ett exemplar 
af bihanget till riksdagsprotokollen; men om någon rätt för dem att få
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sjelfva protokollet, derom talas ej. Hittills hafva de dock erhållit såväl 
det ena som det andra. För dem bland revisorerne, hvilka äfven äro 
riksdagsmän, är förändringen visserligen likgiltig, ty de få ändå riksdags
trycket i dess helhet, men så är ej förhållandet hvad angår de öfrige.

Jag kommer sålunda för min del till det resultat, att detta utlåtande 
från början till slut är behäftadt med felaktigheter, Lägger jag härtill 
att förslaget är onödigt, då Riksdagen väl bör kunna hysa det förtroende 
till Riksgäldsfullmäktige, att han anser dem efter bästa förmåga vilja full
göra sin pligt, såväl i det lilla som i det stora, och då Första Kammaren 
återremitterat detsamma, såsom alldeles oriktigt uppstäldt, så måste jag 
hos Herr Talmannen anhålla om proposition på afslag å såväl denna som 
alla de följande punkterna.

Herr Åstrand: Den siste talaren har verkligen, efter hvad jag tyckt 
mig finna, sökt göra denna fråga, i sig sjelf så enkel, ganska invecklad. 
Då vid 1853 — 1854 årens riksdag beslöts, att vissa embetsmyndigheter 
och inrättningar skulle gratis erhålla hvardera ett exemplar af riksdags- 
handlingarne, hvad hade väl då varit lättare än att på samma gång stadga 
att exemplaren skulle genast, då de blifvit färdiga, till mottagarne öfver- 
sändas, vare sig reqvisition derå Ingått eller ej. Antalet af dessa fri
exemplar utgör för närvarande 156. Följaktligen måste lika många reqvi- 
sitioner hafva ingått innan afsändningen blir afslutad. Hvarföre skall man, 
såvida det för vederbörande är nödvändigt att hafva dessa handlingar att 
tillgå, icke tillåta Fullmäktige att öfversända dem utan reqvisition, aldra- 
helst som kommunikationerna nu för tiden äro så ofantligt lätta i jem
förelse med hvad de voro då för tiden? Då funnos inga snabbare kom
munikationsmedel än ångbåtarne, nu har man ju jernvägar i nästan alla 
riktningar, i största delen af landet åtminstone. Beslutet vid 1853 års 
riksdag innehåller också eu ganska tydlig fingervisning, hvarföre man då 
ansåg att afsändningen ej borde ske förr än reqvisitionen bekommits: 
Fullmäktige behöfde nemligen ej skicka handlingarne längre än till den 
närmast adressatens boningsort belägna ångbåtsstation, hvarifrån han sjelf 
egde att draga försorg om dess vidare fortskaffande till ort och ställe. 
Nu hafva vi ju, som sagdt, jernvägarne, och hvarföre ej begagna sig af 
den lättnad i försändningen, som genom dem står att vinna? Frågan 
gäller i sjelfva verket endast en snabbare expedition, och detta är väl en 
sak, som ingen borde hafva någonting emot. Att bibehålla det nuvarande 
stadgandet, som tillkommit under helt andra kommunikationsförhållanden 
än de nuvarande och derigenom förhindra en nödig förenkling, derpå kan 
jag för min del icke ingå, utan yrkar jag på grund häraf bifall till Ut
skottets förslag.

Herr Almquist: Då den sednaste talaren på ett, som mig tyckes, 
tillfredsställande sätt vederlagt hvad den förste talaren i frågan yttrat, 
så skulle jag kunna inskränka mig till att instämma med honom, men ber 
dock att få tillägga några få ord.

Den förste talaren yttrade, bland annat, att han ansåg reqvisitionerna 
nödvändiga, såsom befordrande god ordning och reda vid utdelningen till 
embetsmyndigheter m. fi. af de fria exemplaren. Då det är bestämdt
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hvilka myndigheter och inrättningar äro berättigade att erhålla de om- 
förmälda riksdagshandlingarne, innebär Utskottets förslag, i min tanke, så 
väl eu förenkling i det nuvarande utdelningssättet som ock en större säkerhet 
för att de ifrågavarande handlingarne verkligen komma att finnas på be
stämda ställen tillgängliga Då de nemligen skola utan reqvisition afsändas 
kommer det ej längre att bero på vederbörandes godtycke eller bepröf- 
vande, huruvida de ifrågavarande handlingarne kunna anses behöfliga eller 
icke, utan de skola då mottagas och komma att i all framtid på de 
bestämda ställena vara att tillgå. Samme talare påstod äfven, att Ut
skottets förslag i 3:dje punkten stode i strid med hvad Utskottet i öde 
punkten tillstyrkt. Så är dock ingalunda förhållandet. Sedan Utskottet i 
förstnämnda punkt föreslagit, att Riksgäldsfullmäktige skola ega “att 
med ledning af hittills gällande föreskrifter, i afseende på de personer, 
embetsverk eller allmänna inrättningar, hvilka äro berättigade att kost
nadsfritt erhålla exemplar af Riksdagens protokoll och bihanget dertill, 
efter sig företeende omständigheter bestämma om användandet af den 
för ifrågavarande ändamål afsedda del af upplagan och dess utdel- 
ning“ och i 4:de punkten, huru den i föregående punkten omnämnda ut
delning bör ske, allt i fråga om den sednast afslutade riksdagens pro
tokoll med tillhörande bihang, säger Utskottet i öde punkten, att, om 
embetsmyndigheter och inrättningar, hvilka äro berättigade att erhålla 
riksdagstrycket, ej för någon eller några af de föregående riksdagarne 
erhållit detsamma, de skola, så vidt tillgången det medgifver, erhålla det
samma, men först efter reqvisition. I tredje punkten är således fråga om 
denna riksdagens och framtida riksdagars handlingar, men i den öde om före
gående riksdagars. Att eu sådan föreskrift angående utdelningen af det 
äldre riksdagstrycket, som i öde punkten är intagen, måste anses alldeles 
riktig, torde ej kunna bestridas, ty man kan å ena sidan icke begära att 
Fullmäktige skola hafva kännedom om de myndigheter och inrättningar, 
från hvilka reqvisitioner tillförene ingått och hos hvilka de äldre riksdags
handlingarne sålunda kunna finnas eller icke och å den andra kan icke 
förnekas att det vore en alltför stor frikostighet att lemna dem tvänne 
exemplar i stället för ett. Jag tror derföre att, hvad dessa tvänne punkter 
beträffar, Stats-Utskottets förslag är ganska riktigt och önskar för min' del bi
fall till detsamma. Detta mitt omdöme gäller i allmänhet äfven öfver Utskottets 
förslag i öfriga punkter, men då dessa ej beröra hvad jag i min motion 
föreslagit och dessutom ej nu äro föredragna, anser jag mig för det när
varande ej böra inlåta mig i någon närmare granskning af deras innehåll. 
Jag inskränker mig sålunda att yrka bifall till den föredragna punkten.

Grefve Ro sse: Då ingen annan af Stats-Utskottets ledamöter upp-
trädt till försvar för Utskottets förslag, så må det tillåtas mig yttra några 
ord angående detsamma.

Såsom af utlåtandet synes, sönderfaller Utskottets framställning i 
tvänne hufvudmomenter, det ena angående priset vid försäljning eller pre
numeration, det andra beträffande sättet för handlingarnes öfverlemnande 
till dem, hvilka äro berättigade att kostnadsfritt erhålla dem. Vid 1854 
års riksdag bestämdes försäljningspriset för hvarje tryckt ark af proto- 
kollerna till en half skilling banko och en skilling arket af bihanget. Vid
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1868 och 1869 årens riksdagar sattes afgiften vid försäljning af protokollen 
och bihanget dertill till 4 öre arket för det förra och 2 öre arket för det 
sednare, hvarjemte bestämdes att vid prenumeration genom postkontoren 
köpare skulle få riksdagshandlingarne sig tillsända mot en afgift af 3 
R:dr för hvartdera af Kammarens protokoll och 6 R:dr för bihanget. Ut
skottet har nu föreslagit såväl försäljnings- som prenumerationspriset, post- 
förvaltarearfvodet oberäknad^ till 3 Ruin för hvardera Kammarens proto
koll och 6 R:dr för bihanget, samt vid prenumeration å eller försäljning 
af särskilda samlingar, äfvensom vid försäljning af häften af Kamrarnes 
protokoll och bihanget till 4 öre arket för det förra och 2 öre för det 
sednare. Den förändring Utskottet i detta afseende föreslagit består så
ledes deruti, att priset på riksdagshandlingarne blifvit bestämdt olika allt 
efter som köp sker af handlingarne i dess helhet eller endast vissa delar 
deraf, utan afseende derpå huruvida köparen derpå prenumererat eller ej. 
Hvad beträffar utdelning af gratisexemplaren har Utskottet tillstyrkt att 
dessa hädanefter skola till vederbörande öfversändas utan föregående re
qvisition. Erfarenheten har nemligen visat, att flera myndigheter och in
rättningar uraktlåtit att insända inqvisition®’, hvaraf naturligtvis blifvit en 
följd att ändamålet med stadgandet om den kostnadsfria utdelningen till 
stor del blifvit ouppfyldt. Vidare har försändningen till landsorten äfven 
varit förenad med åtskilliga olägenheter, då denna icke kunnat ske under 
den dertill lämpligaste årstiden, utan måst verkställas när helst reqvisi- 
tionerna ingått.

Frågan är visserligen i och för sig af så ringa vigt att den knappast 
är värd Riksdagens uppmärksamhet; men om Kamrarne stadna i olika 
beslut, så måste tvisten slitas genom gemensam votering och detta är något 
som man bör söka att undvika. Första Kammaren har, som vi veta, 
återremitterat utlåtandet. Jag tillstyrker derföre för min del denna Kam
mare att fatta ett definitivt beslut och tror att frågan på detta sätt 
hastigast skall blifva afgjord.

Herr Liss Olof Larsson: Om man vill hafva ett bevis på huru
lätt det går för sig att, som ordspråket lyder, göra mycket väsen af ingen
ting, så* behöfver man endast genomläsa detta betänkande. Herr Alm- 
quists motion, som ju skulle ligga till grund för detsamma, afsåg endast 
den förändring i sättet för afsändningen af de så kallade gratisexemplaren, 
att dessa hädanefter skulle utan föregående reqvisition tillsändas alla dem 
hvilka vore berättigade att erhålla sådana. Utskottet har emellertid häraf 
tagit sig anledning att framkomma med ett förslag, innehållande icke 
mindre än åtta särskilda punkter. I motiveringen heter det visserligen, 
att orsaken härtill varit det ändamålsenliga uti att på ett ställe hafva 
sammanförda alla de särskilda föreskrifter angående riksdagstrycket, hvilka 
tid efter annan blifvit af Rikets Ständer och Riksdagen meddelade, men, 
såsom en talare förut yttrat, detta hindrar dock icke Utskottet att föreslå 
en mängd nya föreskrifter. Efter dylika motiver skulle man verkligen 
kunnat vänta att betänkandet skulle hafva blifvit ganska kort, ej tvärtom. 
Hvad nu beträffar afsändandet af riksdagshandlingarne till myndigheter 
och embetsverk, så tror jag icke att den af Utskottet föreslagna förändring 
är af någon betydelse. Ty då friexemplaren kunna erhållas med så litet
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besvär som det att skrifva en reqvisition och inskicka den till Riksgälds- 
kontoret, kunde Utskottet gerna hafva lemna! Riksdagen i fred för 
en framställning sådan som denna. Vilja vederbörande ej göra sig det 
omaket att reqvirera, så kunna de vara handlingarne förutan. Skälet, 
hvarföre man på dera ställen i landsorten underlåter att reqvirera dem, 
är, efter hvad för mig blifvit uppgifvet, bristande utrymme till deras här- 
bergerande. Följden af att påtvinga dem handlingarne skulle således 
blifva anskaffandet af lämpliga lokaler för deras förvarande och således 
nya utgifter för staten. En annan omständighet anhåller jag äfven att 
få påpeka. I de föreskrifter, som lemnades vid 1853- 1854 års riksdag, 
heter det, att protokollen skola hållas allmänheten till hända mot ett pris 
af en half skilling banko eller halftunna! öre per ark. Utskottet har nu 
i 5:te punkten tillstyrkt ett pris af fyra öre arket vid försäljning af delar 
af protokollen och i 7:de punkten att äldre riksdagshandlingar skola af- 
låtas till “här ofvan bestämda pris," d. v. s. 4 öre arket för protokollen. 
Nu, då utrymmet till förvar af riksdagstrycket på många ställen är för 
trångt och ingen heller gerna vill köpa äldre riksdagshandlingar, förefaller 
det mig något besynnerligt att, såvida man verkligen vill sprida kännedom 
om och lifva intresset för representationens förhandlingar, föreslå en dylik 
prisförhöjning. Någon diskussion härom har ej inom afdelningen före
kommit, utan har denna del af förslaget sannerligen tillkommit genom ett 
misstag af sekreteraren. Jag har, som Kammaren finner, reserverat mig 
mot betänkandet och yrkar nu afslag å detsamma i dess helhet.

Herr A sk er: På samma gång jag i motsats till den siste ärade 
talaren anhåller om bifall till Stats-Utskottets nu föreliggande utlåtande, 
ber jag att få betyga både motionären i ämnet och Utskottet min erkänsla 
för det att de, den förre väckt förslag om och det sednare tillstyrkt bifall 
till de i betänkandet angifna förändrade föreskrifter rörande de tryckta 
riksdagshandlingarnes utdelning, emedan derigenom afhjelpas de ganska 
stora olägenheter, som, enligt mitt omdöme, uppkommit deraf att de em
betsverk och myndigheter eller allmänna inrättningar, hvilka äro berättigade 
att kostnadsfritt erhålla exemplar af Riksdagens protokoll och bihanget 
dertill, hittills varit nödsakade att reqvirera desamma, för att få Mera sig 
tillsända. Då Riksdagen en gång beslutat, att vissa embetsverk och in
rättningar skola kostnadsfritt erhålla de tryckta riksdagshandlingarne sig 
tillskickade, synes mig verkställighet å detta beslut kunna följa utan före
gående reqvisition. Det kan nemligen inträffa, att något embetsverk eller 
någon inrättning af okunnighet om sin rättighet i detta afseende under
låter att reqvirera riksdagshandlingarne. Då man i allmänhet önskar 
undvika onödigt skrifveri, kan jag icke finna, hvarföre reqvisition af dessa 
handlingar bör vara ovilkorlig.

Det har under diskussionen yttrats, att man i denna fråga gjort 
mycket väsen af en ringa sak. Jag vill icke bestrida detta, men ej heller 
undersöka, hvarifrån detta väsen egentligen kommit; men då riksdagen 
nu nalkas sitt slut och det förhållande att Kamrarne stadnade i olika be
slut rörande denna enkla och klara fråga, skulle föranleda en gemensam 
votering, så hemställer jag, huruvida det kan anses lämpligt att ställa till 
en gemensam votering om denna fråga. Man har anmärkt att i 6 punkten
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af utlåtandet stadgas reqvisition af de sedan föregående riksdagar qvarvarande 
riksdagshandlingar och att konseqvensen fordrade att i händelse förut om
nämnda handlingar erhöllos utan reqvisition, sådan icke heller borde före- 
skrifvas i afseende på nyssnämnda handlingar; men den skilnad, som förefinnes 
i dessa hänseenden, har redan af föregående talare blifvit antydd, och det 
synes äfven mig vara med rättvisa och billighet förenligt, att reqvisition 
af de i 6:te punkten omförmälda handlingar sker, enär Fullmäktige i Riks
gälds-kontoret icke kunna antagas ega kännedom, om Indika embetsverk 
eller inrättningar äro i saknad åt dessa handlingar. En talare yttrade sin 
farhåga, att embetsverken skulle sakna utrymme för riksdagshandlingarnes 
förvarande, men jag kan icke dela denna farhåga och tror för öfrigt, att 
embetsverken finna för sig angeläget att erhålla dessa handlingar, helst de 
mången gång kunna i och för afgifvandet af infordrade utlåtanden vara af 
högt värde. På de af mig nu anförda skäl anhåller jag om bifall till Ut
skottets betänkande och hoppas, att Kammaren icke skall motsätta sig 
godkännandet deraf.

Herr Sjöberg: Då alla de talare, som hittills yttrat sig, äro ense 
derom, att denna fråga icke är af så särdeles stor vigt och betydelse, hvilken 
åsigt äfven af Stats-Utskottets aktade ordförande vunnit bekräftelse, så synes 
mig, som om vi skulle kunna med största lugn och frånvaro af all pas
sion behandla densamma. Det har förefallit mig, i strid med de åsigter, 
den näst föregående ärade talaren uttryckt, att den utredning af denna 
fråga, som Utskottet i sitt betänkande gifvit, icke är på långt när full
ständig. Hvad jag isynnerhet har att anmärka emot denna utredning 
är att Utskottet, ehuru det infordrat Fullmäktiges i Riksgälds-kontoret 
yttrande i ämnet, likväl icke funnit skäl att meddela Riksdagen någon 
underrättelse om innehållet af samma utlåtande. Jag föreställer mig, att 
denna fråga skulle kunna utan den ringaste våda i sin helhet öfverlemnas 
till bemäJde Fullmäktiges åtgörande, helst den beredning, frågan hos dem 
undergått, antagligen är fullständigare, än den Utskottet gifvit, hvithet 
åter har sin grund deruti, att Fullmäktige haft längre tid att egna frågan, 
än hvad Utskottet af lätt insedda skäl kunnat hafva.

Hvad sjelf va hufvudpunkten i denna sak beträffar, så har flen- Alm- 
quist redan erinrat, att den består deri, huruvida det må anses vara nöd
vändigt eller icke att föreskrifva, det de embetsverk eller allmänna inrätt
ningar, Indika berättigats att kostnadsfritt erhålla exemplar af de tryckta 
riksdagshandlingarne. skola hos Fullmäktige i Riksgälds-kontoret reqvirera 
desamma. Efter hvad mig blifvit meddeladt, skola Fullmäktige hafva 
framhållit nödvändigheten af att vederbörande myndigheter, som enligt 
Riksdagens beslut äro berättigade till dessa handlingar, höra genom reqvi
sition åtminstone eu gång ådagalägga sin benägenhet att erhålla desamma. 
Denna fordran synes mig icke vara för stor eller böra anses förorsaka 
vederbörande sä särdeles stort besvär, då de, genom reqvisition en gång, 
äro tillförsäkrade att för all framtid få handlingarne sig tillsända. Jag 
föreställer mig, att Fullmäktige med uttalandet af nämnda åsigt åsyftat 
att man icke borde truga riksdagshandlingarne på den, som icke åstun
da!’ att erhålla desamma, ty icke alla verk och inrättningar hafva samma 
intresse deraf eller ega utrymme för förvarandet af dessa år efter år till

Den 15 Maj.



636

växande handlingar. Detta är åtminstone förhållandet med många offent
liga verk i orterna, hvilket jag har mig bekant. Vid sådant förhållande 
torde det icke vara för mycket begärdt, att vederbörande genom reqvisi
tion en gång utmärka sin önskan att erhålla oftanämnda handlingar, nå
got som Utskottet icke ansett nödvändigt, men hvilket jag för min del 
antager vara icke alldeles utan vigt.

I formelt hänseende finner jag Utskottets betänkande anmärknings- 
värdt derutinnan att Utskottet, ehuru det till en början förmält sig anse 
ändamålsenligt, att de rörande dessa ämnen af Rikets Ständer och Riks
dagen tid efter annan meddelade föreskrifter blefve sammanförda, så att 
hvad derom vore gällande icke behöfde sökas på spridda ställen och der
före i det följande hemställt om de föreskrifter, som för framtiden borde 
blifva i detta ämne gällande intilldess Riksdagen annorlunda förordnade, 
likväl i tredje momentet af sitt förslag hänvisat Fullmäktige i Riksgälds- 
kontoret till hittills gällande föreskrifter i afseende på de personer, embets
verk eller allmänna inrättningar, hvilka äro berättigade att kostnadsfritt 
erhålla exemplar af Riksdagens protokoll och bihanget dertill.

För öfrig!, och i likhet med hvad Herr Liss Olof Larsson erinrat, 
vill det synas mig, att ett misstag egt rum vid affattande! af sista punk
ten i femte momentet i afseende å prisen vid försäljning af särskilda 
samlingar äfvensom af häften af Kamrarnes protokoll och bihanget.

I alla händelser och då Första Kammaren i gårdagens sammanträde 
återremitterat betänkandet till Utskottet, så finner jag, lika med den talare, 
hvilken först yttrade sig i ämnet, det vara, med hänseende till riksdagens 
antagligen om några dagar inträffande slut och för att förekomma en ge
mensam votering mest ändamålsenligt, att denna Kammare afstå,r utlåtandet. 
Vid nästa riksdag kan då denna fråga blifva föremål för en tidigare be
handling, i händelse man fortfarande skulle anse förändrade föreskrifter 
rörande de tryckta riksdagshandlingarnes utdelning vara af nöden. Eu 
omständighet, hvarpå jag ber att, innan jag slutar, få fästa Kammarens 
uppmärksamhet är den, att handlingarne från 1867 års riksdag redan nu 
äro så medtagna, att det är omöjligt att erhålla ett fullständigt exemplar 
af bihanget till Riksdagens protokoll för nämnda år. Detta synes mig 
vara ett ytterligare skäl för åsigten att man icke onödigtvis bör göra sig 
af med dessa handlingar.

På de skäl, jag nu haft äran anföra, hemställer jag om afslag på 
Utskottets ifrågavarande betänkande.

Öfverläggningen var slutad. Propositioner gåfvos i öfverensstämmelse 
med derunder gjorda yrkanden och blef' Utskottets förevarande hemställan 
i dess helhet af Kammaren utslagen; i följd af hvilket beslut Utskottets 
sednare hemställan förklarades hafva förfallit.

§ 7.
Föredrogs och bifölls Sammansatta Stats- och Bevillnings-Utskottets 

utlåtande N:o 2, i anledning af fattadt beslut angående folkskoleafgiftens 
uppförande såsom statsinkomst.
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§ 8.

Bordlädes Särskilda Utskottets nu anmälda memorial N:o 7, angående 
aflöning åt dess tjenstemän och vaktbetjente.

§ 9.

På derom gjord begäran och med anledning af sjukdomsförfall, som 
inträffat inom hans hem, erhöll Herr Anders Pehrsson från Malmöhus län 
ledighet från riksdagsgöromålen under 8 dagar, räknade från morgon
dagen.

Den 16 Maj, f. m.

§ io.
Justerades protokollsutdrag för detta sammanträde.

Kammarens ledamöter åtskiljdes kl. 121/4 middagen.

In fidem 
11. Husberg.

Tisdagen de» 16 Maj.

Kl. 10 f. m.

§ 1-

Justerades protokollet för den 9 Maj.

§ 2.
Föredrogs Stats-Utskottets utlåtande N:o 88, i anledning af väckt 

motion angående förvaltningskostnaderna vid statens jernvägsbyggna- 
der m. m.

Herr K e y: Anledningen till den motion af mig, som i Stats-Utskot
tets nu föredragna betänkande blifvit afstyrkt, var den, att jag vid genom
läsning af sednaste statsrevisorers berättelse ansåg mig erhålla en påmin
nelse om att ännu en gång söka åtgöra något till reducerande af jern- 
vägsbyggnadsstyrelsens förvaltningskostnader. Sista motionsdagen nedskref


